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Met voldoening heeft de regering er van kennisgenomen dat de
CDA-leden de uitleg die inzake het wetsvoorstel 23 442 is gegeven in het
algemeen als erg goed hebben gekwalificeerd. Met betrekking tot de door
deze leden gestelde vragen wordt het volgende opgemerkt.

Het al dan niet aanvaarden van wetsvoorstel 23 246 heeft geen direkte
betekenis voor wetsvoorstel 23 442. Wetsvoorstel 23 246 beoogt immers
uitsluitend te komen tot de wettelijke vaststelling van de verlaging van de
pensioenbijdrage en de wachtgeldtijdbijdrage zoals deze feitelijk over de
jaren 1991 en 1992 is toegepast, vooruitlopend op de wettelijke
goedkeuring daarvan. Indien niet zou worden ingestemd met wetsvoorstel
23 246, zou moeten worden geconstateerd dat de overheidswerkgevers
over die jaren te lage bijdragen zouden hebben afgedragen aan het ABP.
Het verschil tussen de wettelijk geldende bijdragen en die feitelijk zijn
afgedragen, zou alsdan alsnog door het ABP moeten worden ingevorderd,
hetgeen tot een niet voorziene en aanzienlijke versterking van de
financiële positie van het ABP zou leiden. De dekkingsgraad van de
opgebouwde aanspraken zou daardoor worden verhoogd, hetgeen onder
gelijkblijvende omstandigheden zou leiden tot een neerwaartse druk op
de volgens het synthesemodel vast te stellen pensioenbijdrage. Tegelij–
kertijd zou evenwel een omvangrijk budgettair probleem voor de overheid
(van circa f7,2 miljard) worden gecreëerd.

De terugwerkende kracht die in artikel 92, derde lid, van het
wetsvoorstel aan artikel 72 wordt gegeven, houdt verband met de
omstandigheid dat het laatstgenoemde artikel de pensioenbijdrage en de
wachtgeldtijdbijdrage over het jaar 1993 regelt. Dit houdt in dat artikel 72
met ingang van 1 januari 1993 van kracht dient te zijn. Deze terugwer–
kende kracht heeft geen feitelijke gevolgen voor de Staat, het ABP, andere
instellingen of burgers (waaronder de regering in dit kader, gelet op de
strekking van artikel 72, verstaat: de ambtenaren in de zin van de
Algemene burgerlijke pensioenwet). Dit vanwege het gegeven dat artikel
72 de wettelijke bekrachtiging inhoudt van hetgeen reeds feitelijk aan
pensioenbijdrage en wachtgeldtijdbijdrage over het jaar 1993 door de
overheidswerkgevers is afgedragen aan het ABP, terwijl wat betreft de
overheidswerknemers geldt dat de hoogte van de onderhavige bijdragen
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niet van invloed is op de hoogte van het bijdrageverhaal dat op het
ambtelijk inkomen wordt ingehouden.

De terugwerkende kracht die in artikel 92, vierde lid, aan artikel 53,
onderdeel I, onder 1, wordt gegeven tot 1 augustus 1993 houdt verband
met de omstandigheid dat het hier gaat om het herstel van een onduide–
lijkheid die in artiket E 1, tweede lid, van de Algemene burgerlijke
pensioenwet (Abp-wet) was geslopen bij de wijziging van die wet
ingevolge de Wetterugdringing beroep op de arbeidsongeschiktheidsre–
gelingen (Wet TBA). Het gaat hierbij om een wetstechnische aangele–
genheid die, behoudens dat een onduidelijkheid wordt weggenomen en
daardoor de kans op geschillen, overigens geen gevolgen heeft voor de
Staat, het ABP, andere instellingen of ambtenaren in de zin van de
Abp-wet. Ter nadere toelichting wordt verwezen naar hetgeen omtrent de
wijziging van artikel E 1, tweede lid, van de Abp-wet is opgemerkt op de
blzz. 34, 35 en 69 van de memorie van toelichting.

De terugwerkende kracht tot 1 augustus 1993 van de artikelen 63, 79,
tweede lid, en 80 van het wetsvoorstel houden eveneens verband met de
inwerkingtreding op die datum van de Wet TBA, met dien verstande dat
het hierbij gaat om de reparatie van de invaliditeitspensioenen. Deze
reparatie dient uiteraard van kracht te zijn met ingang van dezelfde datum
als die waarop de Wet TBA in werking is getreden. Bij een andere
ingangsdatum zou immers slechts sprake zijn van een gedeeltelijke
reparatie en zouden sommige invaliditeitsgepensioneerden of arbeidson–
geschikten tussen wal en schip terechtkomen. De terugwerkende kracht
van de onderhavige artikelen is dan ook mogelijk omdat het hierbij gaat
om een voor belanghebbenden begunstigende maatregel. Ook deze
terugwerkende kracht heeft voor het overige geen feitelijke gevolgen voor
de Staat, het ABP, andere instellingen of burgers (waaronder in dit
verband, gelet op de strekking van de onderhavige artikelen, de
overheidswerknemers in het algemeen worden verstaan, alsmede
dienstplichtige militairen). Ten aanzien van de reparatie van de
invaliditeitspensioenen geldt dat deze, op basis van de overeenstemming
die ter zake door de sociale partners in de overheidssector is bereikt,
reeds vooruitlopend op de aanvaarding van het voorliggend wetsvoorstel
door het ABP wordt toegepast. Ter nadere toelichting wordt wat betreft
artikel 63 verwezen naar hetgeen op de blzz. 85 en 86, onder «Artikel 65»,
is gesteld, wat betreft de artikelen 79, tweede lid, en 80 naar de blzz. 91 en
92, onder «Artikel 82» onderscheidenlijk «Artikel 83».

De terugwerkende kracht die in het vijfde lid van artikel 92 wordt
gegeven aan artikel 53, onderdeel M, betreft een wetstechnische
aanpassing van artikel F 2, derde lid, van de Abp-wet aan de wijziging van
artikel D1, tweede lid, van die wet per 1 januari 1994 ingevolge de Wet
privatisering Spoorwegpensioenfonds. Deze aanpassing (de
wetstechnische correctie van een verwijzing), heeft geen gevolgen voor
de Staat, het ABP, andere instellingen of burgers.

De terugwerkende kracht van artikel 73 houdt verband met het gegeven
dat dat artikel de pensioenbijdrage en wachtgeldtijdbijdragen over het
jaar 1994 regelt. Hetgeen hierboven is gesteld ten aanzien van de
terugwerkende kracht van artikel 72, geldt mutatis mutandis ten aanzien
van die van artikel 73.

De omstandigheid dat de Staat eenzijdig kan besluiten de afdracht van
pensioenbijdrage aan het ABP te beperken, heeft niet geleid tot de situatie
dat de dekkingsgraad beneden de 100 procent is gedaald. Zoals reeds
eerder is aangegeven, is er sprake geweest van een verantwoorde
besluitvorming inzake de tijdelijke verlagingen van de pensioenbijdrage.
In de memorie van toelichting zijn op blz. 2 de overwegingen uiteengezet
die hebben geleid tot het Abp-complex. Wat betreft de financiering van
het ABP is aangegeven dat een structurele regeling dient te worden
gerealiseerd voor de financiering van het ouderdoms–, nabestaanden– en
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invaliditeitspensioen, alsmede van de vrijwillig vervroegde uittreding
(vut). Daarbij is er op gewezen dat het probleem ten aanzien van het
ouderdoms– en nabestaandenpensioen met name daarin is gelegen, dat
er in het huidige systeem geen sprake is van een direkte afstemming
tussen enerzijds het niveau van de pensioenbijdrage en anderzijds de
ontwikkeling van de lonen of ambtelijke inkomens en het rendement van
het door het ABP belegde vermogen. Het invaliditeitspensioen en de
vut-regeling dienen, overeenkomstig de gangbare financiering van de
overeenkomstige regelingen in de marktsector, te worden gefinancierd op
omslagbasis in plaats van op basis van kapitaaldekking. In de memorie
van antwoord aan de Tweede Kamer is op blz. 18 aangegeven dat in het
nieuwe financieringssysteem de toestand van 's Rijks financiën niet langer
direkt van invloed zal zijn op de vaststelling van de hoogte van de
pensioenbijdrage. Door aanvaarding van het wetsvoorstel wordt derhalve
bewerkstelligd dat de financiering van de pensioenen niet langer
rechtstreeks wordt beïnvloed door omstandigheden die vanuit het
pensioensysteem bezien niet relevant zijn.

Wat betreft de hoogte van de invaliditeitspremie is het niet volstrekt
ondenkbaar dat deze op een te laag niveau wordt vastgesteld door het
bestuur van het Fonds arbeidsongeschiktheidsverzekering overheids–
personeel (FAOP). Overigens zou dat dan, gelet op artikel 24, vijfde lid,
van het wetsvoorstel gebeuren in overeenstemming met de Minister van
Binnenlandse Zaken en de Centrale Commissie voor Georganiseerd
Overleg in Ambtenarenzaken (Centrale Commissie). Dit neemt niet weg
dat ingevolge artikel 39, eerste lid, op het FAOP de ongeclausuleerde
verplichting ligt om de daar genoemde uitgaven van het ABP te
vergoeden. De nadere regels bedoeld in het zesde lid van artikel 39
kunnen daaraan geen afbreuk doen. Daarin is immers niet neergelegd dat
bij ministeriële regeling afwijkende regels kunnen worden vastgesteld. In
dat opzicht is artikel 39, zesde lid, voldoende hard geformuleerd. Indien
derhalve de invaliditeitspremie op een te laag niveau zou zijn vastgesteld,
zou dit uitsluitend tot gevolg kunnen hebben dat er een tekort ontstaat bij
het FAOP en dat dat tekort door middel van een premiestijging ongedaan
moet worden gemaakt. Het ABP heeft ook in dat geval onverminderd
recht op de in het eerste lid van artikel 39 bedoelde vergoeding en staat
buiten de financieringsproblematiek van het FAOP. Volledigheidshalve
wordt hierbij overigens nog aangetekend dat deze financierings–
constructie van korte duur zal zijn. In ieder geval zodra het overheids–
personeel onder de werking van de wettelijke werknemersverzekeringen
zal zijn gebracht, zal het ABP niet tevens verantwoordelijk zijn voor de
toekenning en uitkering van de basisvoorziening inzake de arbeidsonge–
schiktheid.

Hetgeen hierboven is gesteld inzake de betalingsverplichting van het
FAOP tegenover het ABP geldt mutatis mutandis voor het Vut-fonds.

De overwegingen die hebben geleid tot de keuze voor de financiering
van het «bovenwettelijk» deel van de invaliditeitspensioenen op basis van
een rentedekkingsstelsel, zijn de volgende. Kenmerkend voor het
rentedekkingsstelsel is dat voor de uitkering die voor het eerst in een
bepaald jaar plaatsvindt, een zodanig vermogensbedrag wordt gereser–
veerd dat de uitkering gedurende de gehele uitkeringsduur is gewaar–
borgd. De bedoeling van een dergelijke handelwijze is dat daarmee de
financiering van de ingaande uitkering voor de toekomst is veilig gesteld.

Een rentedekkingsstelsel heeft daarmee een geheel ander karakter dan
bij voorbeeld een omslagstelsel. In het laatstbedoelde stelsel worden de
in het betreffende jaarte betalen uitkeringsbedragen uit de premieheffing
gefinancierd. Bij dit stelsel bestaat daarmee geen zekerheid dat ook in de
toekomst de betreffende uitkeringen kunnen worden gefinancierd.

Het rentedekkingsstelsel valtte beschouwen als een vorm van kapitaal–
dekking. Maar in tegenstelling tot andere vormen van kapitaaldekking is
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hierbij niet een min of meer ingewikkelde premiesystematiek nodig,
waarin bij voorbeeld met de toekomstige instroom in de regeling rekening
wordt gehouden. De premie bij een rentedekkingsstelsel is eenvoudig
gelijk aan het bedrag dat vereist is om de uitbetaling van de ingaande
uitkering voor de toekomst te garanderen.

Op grond van de bovenstaande overwegingen (relatief eenvoudige
premiestelling, volledige financiering op het moment van pensioen–
ingang) is in het overleg met de centrales van overheidspersoneel
overeenstemming bereikt over het hanteren van dit stelsel voor de
financiering van het «bovenwettelijk» deel van de invaliditeitspensioenen.

Wat betreft de vraag in hoeverre het rentedekkingsstelsel gebruikelijk is,
kan worden gewezen op het volgende. In «Pensioenen: Uitkeringen,
Financiering en Beleggingen» (redactie dr. C. Petersen) uit 1990, wordt op
blz. 133 gesteld dat het rentedekkingsstelsel kan worden toegepast bij
regelingen die meer het karakter hebben van een uitkering dan van een
pensioentoezegging. Als voorbeeld daarvan wordt de vut-regeling
genoemd, aangezien men aan een vut-regeling voortijdig geen rechten
kan ontlenen. Aan een regeling van arbeidsongeschiktheidspensioen
ontleent men in het algemeen bij ontslag evenmin verworven rechten. Op
grond hiervan worden ook regelingen inzake de arbeidsongeschiktheid,
aldus de vorengenoemde publicatie, volgens rentedekking gefinancierd.

Deze algemene notie is in de marktsector bij de reparatie van het
zogenaamde WAO-gat breed gehanteerd. Financiering van het boven–
wettelijk invaliditeitspensioen via rentedekking is zeer gebruikelijk. Een
groot aantal fondsen aangesloten bij de Pensioen– en Vut Fondsen
Nederland (PVF Nederland) van het Gemeenschappelijk Administratie–
kantoor (GAK) hanteert het rentedekkingsstelsel. Hetzelfde geldt voor een
groot aantal ondernemingspensioenfondsen. Voorts is onlangs ook de
Stichting Pensioenfonds voor de Gezondheid, Geestelijke en Maatschap–
pelijke Belangen (PGGM) voor het bovenwettelijk invaliditeitspensioen
overgegaan op rentedekking.

De redenen waarom in het nieuw voorgestelde bruto-nettotraject niet is
uitgegaan van de dagloonsystematiek maar van een systeem met een
deeltijdfactor, zijn uiteengezet in de memorie van toelichting (blz. 22) en
nader toegelicht in de memorie van antwoord aan de Tweede Kamer (blzz.
52 tot en met 54). Kort samengevat komt een en ander er op neer dat het
systeem van de deeltijdfactor in verband met de toepassing van de
Abp-wet een bekend systeem is binnen de overheidssector en dat het
ongewenst is om daarnaast thans een tweede systeem, het in de
marktsector geldende dagloonsysteem, in te voeren. Voorts geldt dat het
dagloonsysteem in sommige situaties tot minder gewenste uitkomsten
leidt, hetgeen aanleiding vormt om te bezien of kan worden overgestapt
op een heffingssysteem dat is gebaseerd op het inkomen per jaar. Met het
oog op dit laatste moet zo mogelijk worden voorkomen dat de salaris–
administraties binnen de overheidssector binnen korte tijd tweemaal van
heffingssysteem zouden moeten veranderen.

De gevolgen van de inwerkingtreding van de Wet FVP/ABP voor degene
die op dat tijdstip reeds een vut-uitkering ontvangt dan wel een andere
uitkering of een pensioen, beperken zich tot de effecten van de herstructu–
rering van het bruto-netto-trajecten het vervallen van de vereveningsbij–
drage ingevolge de Inhoudingswet overheidspersoneel 1982. De
bestaande aanspraken worden niet aangetast, behoudens een correctie
van vut-uitkeringen ten einde een niet beoogde inkomensverbetering te
voorkomen. Dit laatste is neergelegd in artikel 90. Door de inwerking–
treding van de Wet FVP/ABP zouden, indien geen corrigerende maatre–
gelen zouden zijn voorzien, de huidige ontvangers van een vut-uitkering
een hogere netto-uitkering ontvangen, omdatzij uitsluitend het
werknemersdeel van de bijdrage inzake het ouderdoms– en

Eerste Kamer, vergaderjaar 1993-1994, 23 442, nr. 319c



nabestaandenpensioen behoeven te betalen. Andere inhoudingen zijn
voor hen niet aan de orde, omdat dat in de marktsector ook niet gebrui–
kelijk is. Om te bereiken dat in de netto-vut-uitkering géén effect optreedt,
is een aparte (debruterings-)tabel voor de lopende vut-uitkeringen
geïntroduceerd waarmee de bruto-uitkering wordt gecorrigeerd.

In tegenstelling tot de vut-gerechtigden zouden de huidige invaliditeits–
gepensioneerden ten gevolge van de herstructurering van het bruto-netto–
traject een negatief effect op hun netto-inkomen ervaren. Om dit
inkomenseffect te beperken is in artikel 83 van het wetsvoorstel een
toeslag geïntroduceerd, waardoor de negatieve effecten bij het netto–
inkomen grosso modo overeenkomen met die van het aktieve personeel.

Ook degenen die een wachtgeld ontvangen, ondervinden negatieve
effecten op het netto-inkomen. Voor deze groep is echter, in overleg met
de centrales voor overheidspersoneel, geen reparatie voorzien.

Voor degenen aan wie thans reeds een ouderdoms– of nabestaanden–
pensioen is toegekend, treedt geen verandering in bruto– en netto–
inkomen op.

Wat betreft de op te richten nieuwe bedrijfsvereniging voor de overheid
(NBVO) wordt het volgende opgemerkt.

Zoals in de Tweede Kamer is aangegeven, zal er op 1 januari 1996 - de
beoogde datum voor het onder de wettelijke werknemersverzekeringen
brengen van het overheidspersoneel - nog steeds sprake zijn van
uitvoering van die werknemersverzekeringen door bedrijfsverenigingen.
Dit ingevolge de Organisatiewet Sociale Verzekering (OSV), zoals die wet
op die datum zal luiden nadat het wetsvoorstel 23 141, houdende
aanpassing van de uitvoeringsorganisatie sociale verzekeringen, dat thans
bij de Eerste Kamer aanhangig is, tot wet zal zijn verheven. De invoering
van een geregionaliseerde uitvoeringsorganisatie sociale verzekeringen in
de lijn van de motie-Wöltgens dient per 1 januari 1997 plaats te vinden.

Per 1 januari 1996 zal de uitvoeringsorganisatie voor de toepassing van
de wettelijke werknemersverzekeringen ten aanzien van het overheids–
personeel dus moeten voldoen aan de dan geldende bepalingen van de
OSV. Dit houdt in dat een bedrijfsvereniging en een uitvoeringsinstelling
aanwezig zullen moeten zijn. Er kan derhalve niet worden afgezien van de
oprichting van een NBVO.

Het is in beginsel niet mogelijk om de verplichte deelneming in de
Stichting ABP voor alle overheidssectoren eerder ongedaan te maken dan
per 1 januari 2001. Dit gelet op de overeenkomst die hierover is bereikt
tussen de sociale partners in de overheidssector. In dit verband kan
worden verwezen naar artikel 2, tweede lid, onderdeel i, van het
Convenant privatisering ABR Van die datum zou slechts dan kunnen
worden afgeweken indien de partijen bij het Convenant privatisering ABP
bij nadere overeenkomst zouden besluiten dat convenant op dit punt te
wijzigen.

Overigens wordt het door de regering niet wenselijk geacht om reeds
eerder dan 2001 de mogelijkheid te openen dat sectoren bij de Stichting
ABP zouden kunnen vertrekken. Het verdient de voorkeur dat het nieuwe
privaatrechtelijke pensioenfonds eerst enige tijd wordt gegund om
volledig in te spelen op de nieuwe situatie, vooraleer nieuwe ingrijpende
ontwikkelingen ten aanzien van dat fonds zich zouden kunnen gaan
voordoen. Voorts verdient enige rust ten aanzien van de pensioenregeling
ook vanuit het oogpunt van een verantwoord personeelsbeleid aanbe–
veling.

Volledigheidshalve wordt hieraan toegevoegd dat een en ander niet
inhoudt dat er met ingang van 1 januari 2001 sprake zou zijn van
deregulering van de verplichte deelneming in een pensioenfonds voor de
onderscheiden overheidssectoren. Het is het voornemen om met ingang
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van die datum de Wet betreffende verplichte deelneming in een bedrijfs–
pensioenfonds van toepassing te doen zijn. Dit is neergelegd in artikel 2,
tweede lid, onderdeel I, van het Convenant privatisering ABR

Wat betreft de beëindiging van de vut-regeling en de introductie van
een systeem van flexibele pensionering staat de regering het systeem
voor zoals beschreven op blz. 13 van de nota naar aanleiding van het
eindverslag. In een dergelijk systeem gaat een eerdere beëindiging van de
arbeidzame levensperiode dan bij het bereiken van de leeftijd van 65 jaar,
gepaard met een inkomensoffer in vergelijking met de huidige situatie.
Hierdoor wordt het keuzemoment om al dan niet eerder te stoppen met
werken benadrukt.

De leden van de CDA-fractie constateerden dat in 1993 de pensioenbij–
drage van 8,8 procent niet kostendekkend is. Omtrent de omvang van de
vermogensintering die hiervan het gevolg is, kan het volgende worden
opgemerkt.

Ten aanzien van de pensioenbijdrage van 8,8 procent kan worden
vastgesteld dat dit percentage 8,6 procentpunt lager is dan de pensioen–
bijdrage die zou hebben gegolden indien de premiesystematiek zou zijn
toegepast die het ABP destijds hanteerde. De derving aan premie–
inkomsten voor het ABP die hiervan het gevolg is, bedraagt onder
overigens gelijkblijvende omstandigheden f 4,1 miljard. Dit bedrag kan
worden beschouwd als de vermogensintering ten gevolge van de niet
kostendekkende pensioenbijdrage in 1993.

Met betrekking tot de Staat van Herkomst en Besteding Middelen
(SHBM), waarnaar de leden van de CDA-fractie vroegen, geldt dat de
herstructurering van de financiering van het ABP niet uitsluitend zichtbaar
kan worden gemaakt aan de hand van de stroom van liquide middelen.
Een SHBM is evenwel, zoals uit bij voorbeeld de beschrijving van een
dergelijke staat in het Polyeconomisch zakboekje blijkt, er primair op
gericht om te analyseren of voor de betrokken organisatie de ontwikkeling
van de liquide middelen over een bepaalde periode bevredigend is. Om
die reden zal onderstaand in ruimere zin worden ingegaan op de wijze
waarop de herstructurering van de financiering van het ABP wordt
bekostigd. Overigens wordt daarbij aangetekend dat bij een pensioen–
fonds als het ABP, waar een groot vermogen aanwezig is, een grote en
continue stroom van liquiditeiten bestaat. Deze liquiditeiten omvatten in
de eerste plaats de premie-ontvangsten en andere bijdragen aan het ABP,
en in de tweede plaats de middelen die ontvangen worden in verband met
de belegging van het vermogen (aflossingen en beleggingsresultaten).
Daartegenover staan de pensioen–, vut– en overige uitkeringen, de
uitgaven die worden gedaan in het kader van de verwerving van
beleggingen, alsmede de apparaatskosten (salarissen en dergelijke). Deze
liquiditeitenstroom bedraagt op basis van de voorlopige cijfers voor het
jaar 1993, per jaar circa f 34,9 miljard.

De herkomst middelen kan als volgt worden aangegeven: bijdragen
f4,6 miljard, beleggingsresultaten f 13,4 miljard, aflossingen f 16,8 miljard
en aan derden doorberekende apparaatskosten f 0,1 miljard.

De besteding middelen is als volgt: uitkeringen f 10,2 miljard, apparaats–
kosten f 0,4 miljard, verwerving beleggingen f 24,3 miljard.

Een belangrijk element bij de oplossing van het Abp-complex is het
bedrag aan vrijvallend vermogen, dat door de commissie Abp-complex in
haar rapport van 30 juni 1992 op f 10,3 miljard is geraamd. Over de
herkomst van deze 10,3 miljard gulden kan worden opgemerkt, dat het
vrijvallend vermogen door de Commissie Abp-complex is gedefinieerd als
de vermogensreserve die resteert indien wordt uitgegaan van een
dekkingsgraad van 110 procent bij het ABP, nadat voor de vut-uitkeringen
en de invaliditeitspensioenen op omslagfinanciering zou zijn overgegaan.
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In het Convenant privatisering ABP is tussen de daarbij betrokken partijen
overeengekomen dat de f 10,3 miljard aan vrijvallende middelen zal
worden ingezet om zowel voor de werkgever als voor de werknemer een
geleidelijke stijging van de lasten in de periode tot 2001 te realiseren.
Daarbij is voorzien dat de mitigering van de lastenstijging van de
werkgever zal plaatsvinden via zijn deel in de bijdrage betreffende het
ouderdoms– en nabestaandenpensioen. Voor de werknemer zal diens
aandeel in de vut-bijdrage geleidelijk op het kostendekkend niveau
worden gebracht. De bedragen onderscheidenlijk de mitigeringspercen–
tages die hiermee gepaard gaan, zijn vastgelegd in de artikelen 19 en 41
van het wetsvoorstel. Wat de contante waarde van de hiermee gepaard
gaande bedragen betreft, kan worden gesteld, dat de mitigering van de
bijdrage inzake het ouderdoms– en nabestaandenpensioen een bedrag
vergt van f 5,7 miljard. De contante waarde van de mitigering van de
vut-bijdrage bedraagt f 2,7 miljard. Aangetekend wordt hierbij dat bij de
berekening van deze contante waarden de kapitaalmarktrente is gehan–
teerd van 6,5 procent voor 1994 en zeven procent voor 1995 en later.
Momenteel is het door het ABP gerealiseerde rendement op het belegd
vermogen circa zeven procent.

Overigens moet worden opgemerkt dat het bedrag van 2,7 miljard
gulden niet een absoluut gegeven is. Uit de vormgeving van artikel 41 van
het wetsvoorstel blijkt dat deze contante waarde hoger zal zijn, naarmate
de komende jaren de loonstijging voor het overheidspersoneel groter zal
zijn.

Het saldo dat in het jaar 2001 eventueel van de f 10,3 miljard resteert,
valt toe aan het ABR Als dit saldo positief is, zal dit - ceteris paribus - in
de eerste jaren na 2001 leiden tot een lichte daling van de bijdrage inzake
het ouderdoms– en nabestaandenpensioen. Bij een negatief saldo doet
zich uiteraard het omgekeerde voor.

Wat betreft de herkomst en besteding van middelen is evenzeer de
situatie van belang zoals die zich zal voordoen na het jaar 2000, dat wil
zeggen nadat de mitigeringstrajecten ten aanzien van de bijdragen inzake
het ouderdoms– en nabestaandenpensioen en de vut zijn doorlopen.
Kernvraag is of dan voldoende middelen worden gegenereerd om aan de
verplichtingen in de uitgavensfeerte kunnen voldoen. Met hetoog hierop
is van belang dat in bijlage I.A. van het Convenant privatisering ABP is
aangegeven dat van de zijde van zowel de werkgevers als de werknemers
een substantiële verhoging van de bijdragen aan de onderscheiden
regelingen zal worden gevraagd. De verhoging van de werkgeversbij–
drage (voor circa 94 procent gefinancierd vanuit de rijksbegroting, voor
circa 6 procent uit een verhoging van tarieven) zal 5 procent van de
bijdragegrondslag bedragen. Rekening houdend met het vervallen van de
Rijksbijdrage aan de vut (0,8 procent van de bijdragegrondslag) resulteert
deze stijging van de werkgeverslasten in een stijging van lasten voor de
rijksbegroting van 4,2 procent van de bijdragegrondslag, zoals in de
voornoemde bijlage is vermeld. De bijdrage van de werknemers zal met
2,05 procent van de bijdragegrondslag toenemen.

De premie-inkomsten die als gevolg van deze afspraak na 2000 worden
verkregen, zullen voldoende zijn om aan de financieringsbehoefte te
voldoen zoals die door een extern actuarieel bureau ten behoeve van de
commissie Abp-complex is berekend. Hoewel deze actuariële bereke–
ningen door een tweede actuarieel bureau zijn gecontroleerd, moet echter
worden benadrukt dat dergelijke berekeningen altijd een element van
onzekerheid in zich dragen, omdat niemand over een dergelijke termijn
een volkomen betrouwbare voorspelling kan doen inzake de loonontwik–
keling en het rendement van het belegd vermogen. Overigens betekent dit
niet dat, indien de financieel-economische situatie zich anders zou
ontwikkelen dan in het rapport van de Commissie Abp-complex is
verondersteld, zich dan een bijzondere problematiek zal voordoen. Dit
omdat de gekozen bijdragesystematiek voor het ouderdoms– en
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nabestaandenpensioen, het invaliditeitspensioen en de vut inhoudt dat
met ingang van 1995 de premiehoogte flexibel op de zich wijzigende
financieel-economische omstandigheden zal reageren. Hier doet zich met
andere woorden het belangrijke voordeel voor dat de premiehoogte niet
meerwordt bepaald doorde problematiek van de rijksbegroting, maar
door het uitgavenniveau van de regelingen waarvan het ABP thans de
uitvoering verzorgt.

Bij de opstelling van het Convenant privatisering ABP is door betrokken
partijen, anders dan door de Commissie Abp-complex, ten aanzien van
het synthesemodel gekozen voor een dekkingsgraad van 106 procent.
Uitgaande van die dekkingsgraad bedraagt het vrijvallend vermogen
thans (per ultimo 1994) 17,6 miljard gulden. Hierbij wordt overigens wel
nadrukkelijk aangetekend dat een belangrijk deel van deze vermogens–
reserve, te weten de vermogensreserve die ontstaat doordat de dekkings–
graad is verlaagd van 110 naar 106 procent, een bestemming heeft
gevonden bij de financiering van de nieuwe, uniforme en verlaagde
franchise die bij de opbouw van het ouderdomspensioen zal worden
gehanteerd. Uitgaande van de definitie van het vrijvallend vermogen zoals
die door de Commissie Abp-complex is gehanteerd (een dekkingsgraad
van 110 procent, de invaliditeitspensioenen en vut-uitkeringen op omslag
gefinancierd), bedraagt volgens de begroting van het ABP voor het jaar
1994 het bedrag aan vrijvallend vermogen 11,2 miljard gulden.

De wijzigingen in het bruto-netto-traject hebben geen consequenties
voor de regelgeving in de sfeer van de loon– en inkomstenbelasting. Het
wetsvoorstel is daarop bezien.

Tertoelichting diene het volgende. In artikel 11, eerste lid, onderdeel i,
onder 1°, van de Wet op de loonbelasting 1964 is bepaald dat niet tot het
loon behoren bedragen die worden ingehouden als verplichte bijdragen in
het kader van een pensioenregeling. Op grond van deze bepaling behoren
zowel het huidige en toekomstige pensioenbijdrageverhaal, als het
verhaal inzake de vut-bijdrage niet tot het loon.

Evenals de huidige vereveningsbijdrage ingevolge de Inhoudingswet
overheidspersoneel 1982 behoren de in de artikelen 30, 31 en 32 van het
wetsvoorstel bedoelde inhoudingen niet tot het loon. Dit vloeit in de
eerste plaats voort uit de aard van deze inhoudingen: een correctie op het
bruto-salaris die ten goede komt aan de werkgever. Daarenboven zijn deze
inhoudingen aan te merken als bedragen die worden ingehouden in de
plaats van de premies ingevolge werknemersverzekeringen, waarvan in
artikel 11, eerste lid, onderdeel i, onder 4°, van de Wet op de loonbelasting
1964 is bepaald dat deze niet tot het loon behoren.

De in de toekomst in te houden premies inzake werknemers–
verzekeringen ten slotte behoren niettot het loon op grond van artikel 11,
eerste lid, onderdeel i, onder 2°, van de Wet op de loonbelasting 1964. De
huidige regelgeving inzake de loon– en inkomstenbelasting die betrekking
heeft op werknemers in de marktsector is helder en levert geen
problemen op. De marktconforme aanpassing van het bruto-netto-traject
voor de werknemers in de overheidssector sluit hier op aan.

Andere fiscaal-technische consequenties zijn evenmin aan het
wetsvoorstel verbonden.

De vraag in hoeverre sectoren met een relatief jong personeelsbestand
er naar zullen streven om met ingang van 1 januari 2001 hun deelneming
in de Stichting ABP te doen beëindigen, valt thans niet te beantwoorden.
Een en ander is afhankelijk van de ontwikkelingen in de komende tijd.
Daarbij zullen naar verwachting onder meer van belang zijn de vraag
welke salarisontwikkelingen zich in de onderscheiden overheidssectoren
zullen voordoen, alsmede de mate waarin in het pensioenreglement kan
worden tegemoetgekomen aan de verlangens van de sociale partners in
die sectoren ten aanzien van de pensioentoezegging.
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Overigens wordt hierbij aangetekend dat de regeling van de overheids–
pensioenen in vergelijking met de marktsector niet vanwege de inhoud
van de pensioentoezegging als gunstig is aan te merken, in dat opzicht
kan de pensioenregeling voor het overheidspersoneel als een modale
worden aangemerkt, maar vooral vanwege de ruime kring van
deelnemers. Doordat de totale overheidssector, waaronder in dit verband
tevens de onderwijssector en met de overheid gelieerde privaatrechtelijke
instellingen worden begrepen, bij het ABP is aangesloten, leidt wisseling
van werkgever door het overheidspersoneel veel minder snel dan in de
marktsector tot een pensioenbreuk. Hoewel naar verwachting binnen
afzienbare tijd de werknemer bij wisseling van werkgever het recht zal
hebben om zijn pensioenaanspraken door middel van waarde-overdracht
naar het pensioenfonds van de nieuwe werkgever over te brengen, blijven
die pensioenbreuken van belang. De waarde-overdrachten helen de
pensioenbreuken doorgaans namelijk niet volledig, maar mitigeren deze.
Het feit derhalve dat binnen de overheidssector pensioenbreuken minder
snel aan de orde zijn, is een zwaarwegend voordeel dat van belang zal zijn
bij de beoordeling van de vraag of een overheidssector de deelneming in
de Stichting ABP al dan niet zou moeten beëindigen. Verwacht mag
worden dat het overheidspersoneel groot belang zal hechten aan de
uiteindelijke uitkomst van de pensioentoezegging en derhalve zal wensen
te voorkomen dat pensioenbreuken worden veroorzaakt in gevallen
waarin dat thans niet aan de orde is.

Op de vraag of de pensioenbijdrage (ABP-premie) na een aanvankelijk
laag niveau na het jaar 2000 snel zal stijgen naar het dubbele, waardoor
een te grote claim op de loonruimte kan worden gelegd, moet nadruk–
kelijk ontkennend worden geantwoord. De aan het geprivatiseerde ABP af
te dragen pensioenbijdrage (de bijdrage ten behoeve van het ouderdoms–
en nabestaandenpensioen, alsmede de bijdrage voor het «bovenwettelijk»
deel van het invaliditeitspensioen) zal na 2000 een verloop kennen dat
naar verwachting op geen enkele wijze vergaand zal afwijken van dat wat
voor de pensioenfondsen in de marktsector mag worden verwacht.
Derhalve zal het beslag op de loonruimte bij de overheid niet anders zijn,
dan wat voor de marktsector het geval is. Slechts indien in de overheids–
sectoren het beroep op het invaliditeitspensioen na het jaar 2000 zeer fors
zou toenemen, of het overheidsapparaat na 2000 zeer sterk zou inkrimpen
waardoor het premiedraagvlak aanzienlijk versmald zou worden, zou een
stijging van de aan de Stichting ABPaf te dragen pensioenbijdrage
voorstelbaar zijn. Maar ook dan is een verdubbeling van de premie
moeilijk denkbaar, hierbij nog afgezien van de onwaarschijnlijkheid dat de
hiervoor geschetste ontwikkelingen zich daadwerkelijk zouden voordoen.
Nu kan bij voorbeeld reeds worden geconstateerd dat het streven om het
beroep op de invaliditeitspensioenen te beperken, vruchten afwerpt. Over
inkrimpingen van het overheidsapparaat na het jaar 2000 die de huidige
vergaand zouden overtreffen, isthans uiteraard nog niets te zeggen.

In de periode tot het jaar 2001 zal zich wel een beduidende stijging van
de afdrachten van pensioenbijdragen aan het ABP dan wel de Stichting
ABP voordoen. Dit omdat, zoals in de schriftelijke stukken inzake het
wetsvoorstel reeds is aangegeven, in die periode het mitigeringstraject
voor de bijdrage inzake het ouderdoms– en nabestaandenpensioen (ten
behoeve van de werkgever) en de vut-bijdrage (ten behoeve van de
werknemer) wordt doorlopen. Voor de toenemende afdrachten van
bijdragen ten behoeve van het ouderdoms– en nabestaandenpensioen is
reeds in de meerjarencijfers voorzien. In de rijksbegroting is daarmee de
financiële dekking voor deze hogere premieafdrachten opgenomen,
waardoor de door de CDA-fractie vermoede claim op de beschikbare
loonruimte niet aan de orde is. Ook de stijging van de vut-bijdrage zal
naar verwachting niet tot de gevreesde te hoge claim op de loonruimte
leiden. Dit omdat het hier een relatief bescheiden premiestijging betreft
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(0,23 procentpunt per jaar), waarvoor bovendien geldt dat hierover met de
centrales van overheidspersoneel overeenstemming is bereikt.

Wat betreft de andere dan fiscale consequenties van het gewijzigde
bruto-netto-traject kan het volgende worden opgemerkt. De aanpassing
van het bruto-salaris wordt doorgevoerd om de effecten van de intro–
ductie van de inhoudingen voor de arbeidsongeschiktheid, werkloosheid
en ziekte te compenseren. In deze bruteringsoperatie is rekening
gehouden met de premiegrenzen en –franchises zoals die in het kader van
de wettelijke werknemersverzekeringen worden gehanteerd, waardoor er
per salarisniveau verschillende bruteringspercentages zijn ontstaan.

Door deze wijziging in de hoogte van het brutosalaris is de grondslag
vooreen aantal premieheffingen gewijzigd.

Voorbeelden hiervan zijn de ziektekostenverzekeringen IZA, IZR en GVP.
Bij de vaststelling van het premiepercentage en de premiegrens voor deze
verzekeringen zal onder andere met de hogere berekeningsgrondslag
rekening worden gehouden.

Een belangrijk gevolg van loontechnische aard is dat deze brutering van
het basissalaris ook zal doorwerken in allerlei toelagen die al dan niet van
dit salaris zijn afgeleid. Dit behoeft overigens niet als een bezwaar te
worden beschouwd, omdat in het algemeen ook over deze toelagen
hogere inhoudingen zullen moeten worden afgedragen.

De leden van de PvdA-fractie stelden een aantal vragen inzake de
herstructurering van de regeling inzake het invaliditeitspensioen, de
reparatie van de invaliditeitspensioenen en definanciering daarvan.
Hieromtrent wordt het volgende opgemerkt.

De toeslagen die in verband met de reparatie van de invaliditeits–
pensioenen komen te vervallen, blijven gehandhaafd ten aanzien van de
«oude gevallen». Dit is neergelegd in artikel 79 van het wetsvoorstel. De
peildatum is daarbij de datum van inwerkingtreding van artikel 53,
onderdeel U. Ingevolge artikel 92, eerste lid, onderdeel d, is die inwerking–
treding de eerste dag van de kalendermaand na de datum van uitgifte van
het Staatsblad waarin de Wet FVP/ABP wordt geplaatst.

Volledigheidshalve wordt hierbij aangetekend dat ondanks het feit dat
voor de «oude gevallen» de aanspraak op de twee toeslagen behouden
blijft, er in voorkomend geval toch reparatie van het invaliditeitspensioen
dient plaats te vinden. Dit is neergelegd in artikel 79, tweede lid. Zoals in
de memorie van antwoord aan de Tweede Kamer is uiteengezet op blz. 49,
wordt het met die toeslagen verhoogde invaliditeitspensioen bij volledige
arbeidsongeschiktheid in voorkomend geval verhoogd tot 70 procent van
de middelsom.

Het uitgangspunt dat ten aanzien van de Wet TBA wordt gehanteerd
(«eens een oud geval, altijd een oud geval») geldt ook voor de reparatie
van de invaliditeitspensioenen. Dit houdt in dat in voorkomend geval ook
na de inwerkingtreding van de Wet FVP/ABP, de toeslagen op de
invaliditeitspensioenen die ingevolge die wet komen te vervallen toch
worden toegekend. In beginsel zal dit niet veranderen indien het
overheidspersoneel onder de werking van de wettelijke werknemers–
verzekeringen zal worden gebracht. Hoe een en ander in concreto gestalte
dient te krijgen, vormt thans nog onderwerp van studie en overleg.

Het is niet doenlijk om aan te geven welke elementen van het
invaliditeitspensioen na inwerkingtreding van de Wet FVP/ABP gefinan–
cierd worden via de invaliditeitspremie onderscheidenlijk de pensioenbij–
drage. Dit vanwege het gegeven dat de regeling inzake het invaliditeits–
pensioen zoals deze thans in de Abp-wet is neergelegd, alsook zoals deze
komt te luiden ingevolge de Wet FVP/ABP, een geïntegreerde regeling is.
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Dit houdt in dat WAO-conforme aanspraken en «bovenwettelijke»
aanspraken tot één geheel zijn gesmeed en niet op basis van benoeming
van elementen van de regeling vallen te scheiden. Om die reden is in
artikel 39, derde lid, van het wetsvoorstel het percentage van 12,5
genoemd als dat deel van de totale kosten van de regeling inzake de
invaliditeitspensioenen dat betrekking heeft op de «bovenwettelijke»
aanspraken.

Ter toelichting kunnen hierbij als voorbeelden worden genoemd: het
naar diensttijd vastgestelde invaliditeitspensioen, alsmede de
herplaatsingstoelage. Beide elementen lijken op het eerste gezicht
«bovenwettelijk». Desalniettemin is dit schijn. In gevallen dat het
invaliditeitspensioen naar diensttijd wordt berekend, bestaat– behoudens
in de situatie dat er geen sprake is van een invaliditeitsgraad van ten
minste 15 procent - in beginsel recht op een WAO-uitkering indien de
WAO van toepassing zou zijn. Het «bovenwettelijke» van het naar
diensttijd berekende invaliditeitspensioen is dan uitsluitend het
invaliditeitspensioen voor zover dat de WAO-aanspraak overschrijdt. Dit
laatste kan alleen van geval tot geval worden vastgesteld. Het overeen–
komstige geldt ten aanzien van de herplaatsingstoelage. In voorkomend
geval zou, indien deze wetten van toepassing zouden zijn, aanspraak
bestaan op een WAO– of een WW-uitkering.

Volledigheidshalve wordt opgemerkt dat de aanvulling ex artikel 45 van
het Algemeen Rijksambtenarenreglement (ARAR) geen deel uitmaakt van
de pensioenregeling. Verwezen wordt naar hetgeen daarover is
opgemerkt op de blzz. 45 en 46 van de memorie van antwoord aan de
Tweede Kamer. De regeling van artikel 45 van het ARAR kan worden
beschouwd als de pendant in de ambtelijke rechtspositie van de schade–
vergoedingen die in de marktsector doorgaans aan de werknemer worden
betaald indien deze direktten gevolge van zijn werkzaamheden arbeidson–
geschikt wordt.

Het staat vast dat bij het onder de reikwijdte van de wettelijke
werknemersverzekeringen brengen van het overheidspersoneel, de
huidige geïntegreerde pensioenregeling niet kan worden gehandhaafd. De
WAO zal in dat geval immers wat betreft de aanspraken volledig van
toepassing zijn. Op grond van het uitgangspunt dat alsdan het totaal van
de aanspraken inzake arbeidsongeschiktheid gelijkwaardig dient te zijn
aan het huidige aansprakenpakket (de hier bedoelde operatie heeft
immers niet als inzet te komen tot een verlaging van de arbeids–
voorwaardelijke aanspraken van het overheidspersoneel), zal moeten
worden voorzien in een afzonderlijke, aanvullende regeling inzake de
arbeidsongeschiktheid. Hiervan is bij de ondertekening van het Convenant
privatisering ABP ook uitgegaan, hetgeen blijkt uit artikel 4, tweede lid,
onderdeel b, van dat convenant.

De heffingsgrondslag van de invaliditeitspremie is marktconform. In het
huidige regime valt daaraan geen conclusie te verbinden ten aanzien van
de aanspraken inzake arbeidsongeschiktheid van het overheidspersoneel,
omdat deze aanspraken nog een eigen regime kennen dat wordt
gekenmerkt door het integrale karakter daarvan.

Indien de WAO van toepassing is, is het duidelijk dat aan het alsdan
geldende wettelijke regime geen aanspraken kunnen worden ontleend ter
zake van het inkomen dat boven de maximum-premiegrens ligt. De
laatstbedoelde aanspraken zullen dan in een bovenwettelijke, arbeids–
voorwaardelijke regeling moeten worden geregeld.

De reparatie van het invaliditeitspensioen behoort structureel tot de
«bovenwettelijke» aanspraken inzake de arbeidsongeschiktheid. Daartoe
behoren in ieder geval ook de aanspraken die verband houden met het
inkomen dat ligt boven de maximum-premiegrens. Thans valt evenwel
nog niet aan te geven of er nog andere structurele «bovenwettelijke»
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aanspraken zullen zijn en op welke inkomenstrajecten deze betrekking
hebben. Om die reden kan evenmin met stelligheid een conclusie worden
getrokken op basis van het equivalentiebeginsel en bepaalde inkomens–
grenzen.

Aangetekend wordt hierbij dat het equivalentiebeginsel weliswaar van
toepassing is ten aanzien van de WAO, waarvoor een maximum–
premiegrens en derhalve een maximum verzekerd inkomen gelden, maar
dat dit beginsel niet zonder meer vanuit de sociale verzekeringssfeer kan
worden «doorvertaald» naar een pensioenregeling waarin geen
maximum-inkomensgrens geldt. !n dit verband kan voorts worden
gewezen op de onderlinge solidariteit die in het kader van een pensioen–
regeling van toepassing is.

De onderhavige kwestie zal naar verwachting worden bezien in het
kader van het overleg met de Centrale Commissie over de omzetting van
de huidige aanspraken inzake de arbeidsongeschiktheid in enerzijds een
WAO-aanspraak en anderzijds een bovenwettelijke aanspraak. Op de
uitkomsten van dat overleg kan uiteraard niet worden vooruitgelopen.

Het is op dit moment nog niet mogelijk om aan te geven hoeveel
overheidswerknemers hebben afgezien van de volledige reparatie van het
invaliditeitspensioen. De desbetreffende regeling zal eerst na de inwer–
kingtreding van de Wet FVP/ABP van kracht zijn.

De leden van de PvdA-fractie vroegen voorts of gerapporteerd kan
worden omtrent de voortgang van het overleg over de introductie van het
partnerpensioen. Ook wensten zij te verner an of in dat kader tevens een
keuzemogelijkheid aan de orde is gesteld.

Het overleg met de Centrale Commissie over de introductie van het
partnerpensioen is thans zover gevorderd dat de verwachting bestaat dat
daarover in de maand mei een accoord kan worden bereikt. Omtrent het
voorstel dat ter zake aan de Centrale Commissie is voorgesteld, is bericht
in de Nederlandse Staatscourant nr. 1994, 61 (d.d. 28 maart 1994). Het
voorstel houdt in hoofdlijn in dat de niet met zijn of haar levenspartner
gehuwde ambtenaar die partner bij het ABP kan aanmelden indien zij op
hetzelfde adres staan ingeschreven en samen een samenlevingscontract
hebben gesloten, waaruit blijkt dat zij zich tegenover elkaar verplicht
hebben bij te dragen in het levensonderhoud van de ander, en welk
contract notarieel dient te zijn verleden. Niet voor de regeling inzake het
partnerpensioen komt in aanmerking degene die:

a. reeds is ontslagen, tenzij hij of zij recht heeft op een periodieke
uitkering wegens ontslag of invaliditeit;

b. 65 jaar of ouder is;
c. kind, broer, zuster of ouder van de partner is;
d. jonger is dan 18 jaar of een partner heeft die jonger is dan 18 jaar;
e. gehuwd is of een partner heeft die gehuwd is.
Het aan de Centrale Commissie voorgelegde voorstel bevat geen

keuzemogelijkheid.

Inzake de vragen die de leden van de PvdA-fractie stelden over de
oprichting van een nieuwe bedrijfsvereniging voor de overheid wordt het
volgende opgemerkt. De regering overweegt vooralsnog niet om af te zien
van die oprichting. De uitvoering van de wettelijke werknemers–
verzekeringen zal, zoals hierboven naar aanleiding van een desbetreffende
vraag van de leden van de CDA-fractie is uiteengezet, onder de verant–
woordelijkheid van een bedrijfsvereniging dienen te geschieden.

Deze bedrijfsvereniging zal niet de reeds bestaande Bedrijfsvereniging
voor Overheidsdiensten (BVO) zijn. Hiervoor kunnen de volgende redenen
worden genoemd. Volgens het bestaande scenario zal het overheids–
personeel per 1 januari 1996 onder de werking van de wettelijke
werknemersverzekeringen worden gebracht. Uitzondering hierop vormt
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het financieringsregime van die verzekeringen. Er zal wat dit betreft
vooralsnog niet worden overgegaan tot risico-verevening tussen
overheids– en marktsector. Voor naar verwachting beperkte tijd zal er dan
ook voor de overheidssector een van de marktsector afwijkend
financieringsregime voor de wettelijke werknemersverzekeringen gelden.
Deze afwijkende financiering komt in hoge mate overeen met de huidige
wijze van financiering van de werkloosheids– en arbeldsongeschiktheids–
regelingen voor het overheidspersoneel. Het ligt voor de hand deze
gescheiden financieringsregimes door te trekken in de sfeer van de
uitvoering. Dit omdat de hantering van twee verschillende financierings–
regimes binnen één uitvoeringsorgaan op uitvoeringstechnische
bezwaren stuit.

De huidige BVO, die een administratie-overeenkomst met het GAK
heeft, zal in het huidige scenario verantwoordelijk blijven voor de bij die
bedrijfsvereniging in verzorging zijnde categorieën werknemers
(waaronder in dezen tevens de dienstplichtige militairen zijn begrepen).
Ten aanzien van hen geldt derhalve dat de risico-verevening met de
marktsector zal worden gecontinueerd.

De nieuwe bedrijfsvereniging voor de overheid (NBVO) zal de instantie
zijn voor de uitvoering van de wetteüjke werknemersverzekeringen ten
aanzien van het overheidspersoneel waarvoor het eigen financierings–
regime van de overheidssector van toepassing zal zijn. Het is de bedoeling
dat de NBVO te zijner tijd deze uitvoering voor het totale overheids–
personeel zal gaan verzorgen.

De oprichting van een uitvoeringsorganisatie voor de toepassing van de
wettelijke werknemersverzekeringen ten aanzien van het overheids–
personeel is een zeer complexe operatie. De overgang van de huidige
verzekerden van de BVO naar de NBVO vraagt om een zorgvuldige
voorbereiding, die niet op 1 januari 1996 al zal kunnen zijn afgerond.

Wat betreft de huidige en toekomstige positie van arbeidscontractanten
met betrekking tot de sociale zekerheid, waarnaar de leden van de
PvdA-fractie vroegen, moet onderscheid worden gemaakt op basis van de
duur van hun arbeidscontract. Heeft een arbeidscontractant een contract
voor de duur van langer dan zes maanden, dan is hij in het kader van de
thans geldende regeling ambtenaar in de zin van de Abp-wet. Dit houdt in
dat hij geen werknemer is in de zin van de WAO, WW en ZW. Wel is hij op
grond van de algemene maatregel van bestuur ingevolge artikel 3, eerste
lid, onder b, van de ZFW, behoudens uitzonderingen (onder meer indien
hij krachtens zijn arbeidsverhouding verplichte deelnemer is in een
publiekrechtelijke ziektekostenverzekering) werknemer in de zin van die
wet en derhalve verplicht verzekerd. De arbeidscontractant met een
contract van niet langer dan zes maanden is ingevolge het koninklijk
besluit ex artikel B 7 van de Abp-wet geen ambtenaar in de zin van die wet
en is om die reden thans wel werknemer in de zin van de genoemde
wettelijke werknemersverzekeringen. Voorts is hij derhalve werknemer in
de zin van de ZFW.

Ingevolge het wetsvoorstel verdwijnt de mogelijkheid om werknemers
op grond van de korte duur van hun arbeidsverhouding uit te sluiten van
het ambtenaarschap in de zin van de Abp-wet. Dit betekent dat uitsluitend
de positie van de arbeidscontractant met een contract van niet langer dan
zes maanden zal veranderen. Zij zullen in het nieuwe regime eveneens
ambtenaar zijn in de zin van de Abp-wet. De wettelijke werknemers–
verzekeringen zijn daardoor niet langer op hen van toepassing en zij
worden derhalve in het vervolg op dezelfde wijze behandeld als degenen
met een arbeidscontract voor de duur van langer dan zes maanden.

Hun positie in het kader van de ZFW wijzigt niet.
Doordat de arbeidscontracten met een contract van korte duur in het

vervolg ambtenaar in de zin van de Abp-wet zullen zijn, worden zij
uiteraard geconfronteerd met de inhouding van het pensioenbijdrage–
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verhaal. Hiertegenover staan de opbouw van ouderdomspensioen,
alsmede het verkrijgen van aanspraak op nabestaanden– en invaliditeits–
pensioen.

Ten slotte stelden de leden van de PvdA-fractie enkele vragen inzake het
middelloonstelsel. Ter zake kan worden opgemerkt dat door de
Commissie Abp-complex, die de voorbereidende werkzaamheden inzake
het Convenant privatisering ABP heeft verricht en in dat kader in kaart
heeft gebracht over welke aangelegenheden zou moeten worden overlegd
door de sociale partners in de overheidssector, is aangegeven dat de
mogelijke invoering van een middelloonsysteem in plaats van het huidige
eindloonsysteem geen onderwerp van overleg kan zijn in het kader van de
privatisering van het ABP. Thans valt niet aan te geven of en, zo ja,
wanneer er wel ruimte zal bestaan voor het opnieuw ter sprake brengen
van het middelloonsysteem.

De voordelen van het middelloonsysteem ten opzichte van het
eindloonsysteem worden, zoals in de Nota aanvullende pensioenen reeds
is aangegeven, door de regering onderschreven. Om die reden is de
mogelijke invoering van het middelloonsysteem dan ook van de zijde van
de Minister van Binnenlandse Zaken ingebracht als gespreksonderwerp in
de Werkgroep aanspraken, die ten behoeve van de Commissie
Abp-complex was ingesteld met het oog op de inhoudelijke bespreking
van de pensioenregeling van het overheidspersoneel. De centrales van
overheidspersoneel wezen de bespreking van een dergelijke systeem–
wijziging evenwel in zeer stellige termen van de hand. Aangezien het
overeenstemmingsvereiste ook hier van toepassing is, lijkt het derhalve
vooralsnog niet mogelijk - hoezeer dit ook kan worden betreurd - om op
dit punt terug te komen.

De leden van de vaste Commissie voor Binnenlandse Zaken en de Hoge
Colleges van Staat merkten op dat het wetsvoorstel een zeer complexe
materie behandelt. Zij wensten in dat verband te vernemen welke de
bezwaren zouden zijn indien het wetsvoorstel later dan 1 mei 1994 in
werking zou treden.

In de brief van ondergetekende van 13 april 1994, nr. AB94/U672, is
reeds uiteengezet waarom de inwerkingtreding van de voorgestelde Wet
FVP/ABP dringend gewenst is. Door de inwerkingtreding per 1 mei a.s.
wordt voorkomen dat het financieringstekort ten laste van het ABP, dat het
gevolg is van de omstandigheid dat het wetsvoorstel niet per 1 januari j.l.
in werking is getreden, nog verder zou oplopen. Bovendien wordt
voorkomen dat de overheidswerknemers in 1994 tweemaal met wijzi–
gingen, voor het merendeel van het overheidspersoneel verlagingen, van
het netto-salaris zouden worden geconfronteerd. Ten slotte zou worden
voorkomen dat de uitvoeringslasten toenemen.

Aangetekend wordt dat de lasten van een latere inwerkingtreding van
de Wet FVP/ABP, in verband met het voortbestaan van de twee toeslagen
op het invaliditeitspensioen die bij die inwerkingtreding zullen komen te
vervallen, circa f 20 miljoen per maand bedragen. Bovendien kan door een
latere inwerkingtreding de voorziene bijdrage van de werknemers aan de
oplossing van de financieringsproblematiek van het ABP nog niet worden
gerealiseerd. Per maand resulteert dit laatste in een extra tekort van circa
f 9 miljoen. ledere maand dat de Wet FVP/ABP later in werking treedt,
loopt het tekort derhalve met in het totaal circa f 29 miljoen op. Zoals in de
bovenvermelde brief is aangegeven, komen deze lasten uiteindelijkten
laste van de overheidswerkgevers en –werknemers.

Wat betreft de uitvoeringslasten wordt nog aangetekend dat de
administraties, nadat de beoogde datum van inwerkingtreding van 1
januari 1994 niet werd gerealiseerd, zich hebben gericht op de inwerking–
treding van het wetsvoorstel per 1 mei a.s. Hoewel hierover in verband
met het te doorlopen wetgevingstraject uiteraard geen zekerheid bestond,
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moet met het oog op de tijdige en adequate uitvoering van de Wet
FVP/ABP ruimschoots van tevoren met de voorbereidingen daartoe
worden begonnen. Deze voorbereidende werkzaamheden zijn, gezien de
vrij ingrijpende wijzigingen die voortvloeien uit het wetsvoorstel,
omvangrijk. In dat kader van de voorbereidingen kan er niet aan worden
ontkomen dat een veronderstelde datum van inwerkingtreding wordt
aangehouden. In het besef dat een dergelijke planning tot de normale
bedrijfsrisico's behoort, zou de regering het toch betreuren indien de extra
werklast en kosten die zouden ontstaan ten gevolge van het opnieuw
verschuiven van die planningsdatum, niet zouden kunnen worden
voorkomen.

Ten slotte wordt in aanvulling op de brief van 13 april opgemerkt dat het
wenselijk is zo spoedig mogelijk een einde te maken aan de onzekerheid
bij het overheidspersoneel omtrent de inwerkingtreding van de Wet
FVP/ABP. Dit gelet op de inkomensgevolgen van het wetsvoorstel, alsook
het gegeven dat sommige ambtenaren in de zin van de Ambtenarenwet,
die thans geen ambtenaar in de zin van de Abp-wet zijn en dat ambtenaar–
schap ingevolge de Wet FVP/ABP zullen verkrijgen, zich ter zake van de
ziektekosten zullen moeten verzekeren omdat zij niet langer aangesloten
kunnen zijn bij een ziekenfonds.

De Minister van Binnenlandse Zaken,
E. van Thijn
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